
 

 

Miljø- og Fødevareministeriet • Slotsholmsgade 12 • 1216 København K  
Tlf. 38 14 21 42 • Fax 33 14 50 42 • CVR 12854358 • EAN 5798000862005 • mfvm@mfvm.dk • www.mfvm.dk  
 

1. december 2017  

Miljø- og fødevareministerens besvarelse af spørgsmål nr. 84 (MOF alm. del) stillet den 24. oktober 

2017 efter ønske fra Christine Antorini (S). 

Spørgsmål nr. 84 

”Hvilken dokumentation har ministeren for, jf. svar på MOF alm. del – spørgsmål 1116 (Folketingsåret 

2016-17), at der skete øget eksport af tomme flasker til udlandet pga det højere pantniveau i 

Danmark?” 

 

Svar 

”I forlængelse af mit foreløbige svar af 1. november 2017 har jeg indhentet nedenstående svar fra 
Skatteministeriet, som jeg henholder mig til: 

   
”Effekten af halveringen af emballageafgiften på vin og spiritus i 2011 kan opdeles i to effekter: 

1. Omkostningseffekten: Afgiften på en almindelig ubrugt 75 cl. flaske reduceres med 1,00 kr. 
inklusive moms fra 2011, og det gør vin og spiritus billigere i Danmark. (Nedsættelsen af 
afgiften får også markedsprisen på genbrugsflasker til at falde, hvilket yderligere reducerer 
prisen på vin og spiritus i Danmark.) Det reducerer grænsehandelen og giver højere forbrug i 
Danmark. Dermed forøges Danmarks indtægter fra moms og afgifter på vin og spiritus. 
 

2.  Indsamlingseffekten: Ved lavere emballageafgift kan det i færre tilfælde betale sig at indsamle 
og skylle brugte vin- og spiritusflasker med henblik på eksport med afgiftsgodtgørelse eller 
genpåfyldning i Danmark (uden at skulle betale emballageafgift igen). Emballageafgiften 
svarer således til det indirekte tilskud per flaske til skylning og eksport af tomme flasker eller 
genpåfyldning i Danmark.  

  
I lovforslag L 204 (2008-09), hvor halveringen af emballageafgiften fra 2011 blev udmøntet, skønnes 
genbrug af flasker (eksport af tomme flasker med afgiftsgodtgørelse samt genpåfyldning af flasker i 
Danmark) at blive halveret som følge af halveringen af emballageafgiften. Antallet af genbrugsflasker i 
perioden 2014-16 er 32 pct. lavere end i 2008-2010. Der er således endnu ikke tale om en reduktion på 
50 pct., men reduktionen i antallet af genbrugsflasker vurderes afgjort at hænge sammen med 
nedsættelsen af emballageafgiften. Opgjort over samme periode er antallet af tomme flasker, der 
eksporteres med afgiftsgodtgørelse, faldet med ca. 17,5 pct. Antallet af genbrugsflasker forventes 
fortsat at være faldende i de kommende år.” 
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